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NEKA) STORITI! 
A KAJ!

DZ postavil ustavne temelje

DR. MATIJA O G R IN

Nedavna pobuda razumnikov iz  kroga Nove revije 
,,Nekaj je  treba sto riti“, s katero podpisniki protestirajo p ro ti 
nasilju monopolne oblasti obeh glavnih vladnih strank v 
političnem, gospodarskem in  medijskem življenju, je  zavela 
v javnost kakor dobrodejna sapa razumne presoje v 
bolnem ozračju neresnice. Ob tej hvalevredni pobudi pa se 
je  smiselno vprašati, ka j je  tisti poslednji dejavnik, k i 
kritiz irano  politično in  ku lturno stanje nazadnje sploh 
omogoča. Naj obračamo kakor koli, ta zadnja instanca je  
pamet stotisočehh Slovencev, k i j im  brezvrednotni pragm a
tizem vladajoče elite povsem ustreza, ker ne moti njihovega 
prav tako površinskega, morda izpraznjenega življenja. 
M oraln i relativizem in duhovna praznota v dušah tisočev 
lju d i bosta neizogibno odprla pot relativizmu in  p raznoti 
tud i v javnosti. To dvoje pa v po litik i ne ostane romantična  
meglica, ampak deluje kot - nasilje. To je  sozvočje tisočerih 
ničev, strašen z id  iz  duhovne praznine.

Ta resonanca slovenske praznote ima zelo otipljiv 
temelj. Za ponazoritev: ne poznam staršev s šolskimi otroki, 
k i ne bi tož ili v onemogli je z i nad prezahtevnim i šolskimi 
predmetniki, ,,eksterci” in  drakonskim maturitetnim  točko
vanjem, k i pomembno določajo mladostnikovo usodo. Šol
ska reforma je  udarila  brez razlike vse slovenske družine - 
in  vendar so stotisoči zopet vo lili tiste, kateri so j ih  udarili; 
in ko je  b il g. Gaber kakor v posmeh znova postavljen za 
ministra, se niso ču tili prizadete, dvakrat udarjene. Prime
rov je, žal, mnogo. Človek vid i učinek, a ga ne zmore 
povezati z  vzrokom. Udarec ga je  zadel, a palica mu je  
nevidna. To je  kriza  naravne pameti. Prijatelj, k i se je  po 
desetletjih z  Zahoda v rn il v Slovenijo, m i je  rekel: ,,Komu
n izem je  Slovencem bolj kakor vero u n ič il zdravo pamet." 
In  to je  huje, ka jti brez zdrave pameti n i presoje o zlem in  
dobrem, nazadnje pa tud i vere ne.

Zd i se, da se takšna kriza naravne pameti zajeda tud i 
v prenekaterega katoličana. S te strani je  pobuda Nekaj je  
treba s to riti predvsem pomembno pričevanje o 
nezmanjšani m oraln i pameti v javnem  življenju. Omenj
ena pobuda sicer ne more veliko doseči v zunanjem, 
pragmatičnem smislu, ka jti oblast se ne daje, oblast se 
jemlje. V demokraciji jo  jem lje in  podeljuje pametna 
presoja na volitvah. Samo ta lahko stori tisti nekaj. Edino 
upanje je, da bodo pobude, kakršna je  omenjena, ustvarile 
dovolj močno resonanco naravne pam eti za takšen premik. 
V tem prim eru so pobudniki, čeprav domala sami nekon

fesionalni ljudje, izpo ln ili zahtevo evangeljskega stavka: 
Posvari svojega brata! ■

D ru ž in a , št. 9  - 26. fe b r u a r  2003

Anketa Dnevnika in Maga
Glede na anketo, ob jav

ljeno v Dnevniku, bi vstop 
S lovenije v zvezo N ATO  na 
referendumu podprlo  43,4 
odstotka tistih, ki se bodo 
referenduma udeležili. Proti 
bi b ilo  36,2 qdstotka 
vprašanih, 20,4 odstotka pa 
je neopredeljenih. Udelež
bo na referendumu o vsto
pu Slovenije v N ATO  je 
sicer napovedalo 75,1 
odstotka vprašanih.

Samo pri dveh parla
mentarnih strankah so zaz
nali, da večina n jun ih  vo
livcev napoveduje, da bodo 
na referendumu glasovali 
za vstop S lovenije v NATO. 
To sta NSi (glasovanje za 
vstop je napovedalo 55,6 
odstotka vo livcev te stran- 

T D S  (glasovanje za 
^napovedalo 53,3 

ije n ih  volivcev), 
t i  SDS bi jih  za

članstvo v zvezi glasovalo 
47 odstotkov. Pri vseh dru
gih strankah je delež nas
protn ikov članstva v zvezi 
večji od deleža zagovorni
kov (med tistim i, ki bi vo lili 
SLS, se jih  je  proti včlanitv i 
v N ATO  izrek lo  kar 59 
odstotkov).

Telefonska anketa je 
b ila  opravljena 18. in 19. 
februarja v sodelovanju z 
agencijo  N inam edia. Z 
računalniškega seznama so 
pok lica li 2481 naključno 
izbranih telefonskih naroč
nikov, med katerim i jih  je 
sodelovalo 700 (663 ni b ilo  
dosegljiv ih, 1118 pa jih  ni 
hotelo sodelovati ali niso 
ustrezali vzorčn im  do loč i
lom).

Februarski Politični ba
rom eter, redna mesečna 
javnom nenjska raziskava 
tednika Mag, je pokazala,

Državni zbor je  z 71 glasovi za in 
osem proti (79 navzočih) sprejel 
ustavni zakon o spremembah prvega 
poglavja ter 47. in 68. člena ustave, s 
katerim se vzpostavljajo ustavni te
m elji in zagotavlja jo pogoji za pristop 
Slovenije k mednarodnim  organizaci
jam  in obram bnim  zvezam. V 
predstavitvah stališč poslanskih sku
pin so spremembe ustave pričakovano 
podprle vse poslanske skupine, razen 
opozic ijsk ih  SNS in SMS.

S sprejetim  ustavnim  zakonom  
se zagotavlja možnost, da lahko Slo
venija z mednarodno pogodbo, ki jo  
ratific ira državni zbor z dvotretjinsko 
večino glasov vseh poslancev, prene
se izvrševanje dela-suverenih pravic 
na mednarodne organizacije, ki te
m e ljijo  na spoštovanju č lovekovih  
pravic in tem eljn ih  svoboščin, dem o
kracije in načel pravne države, ter 
vstopi v obram bno zvezo z državami, 
ki tem e ljijo  na spoštovanju teh vred
not.

Zlasti pomemben je novi 3 .a člen 
ustave. V prvem odstavku tega člena, 
ki govori o prenosu pristojnosti, je 
določeno, da lahko Slovenija z med
narodno pogodbo - ratific ira jo  DZ z 
dvotre tjinsko večino  glasov vseh 
poslancev - prenese izvrševanje dela 
suverenih pravic na mednarodne or
ganizacije, ki tem e ljijo  na spoštovanju 
č lovekov ih  pravic in tem e ljn ih  
svoboščin, dem okracije in načel prav
ne države, ter vstopi v obram bno

zvezo z državam i, ki tem e ljijo  na 
spoštovanju teh vrednot. Drugi odsta
vek 3.a člena pravi, da lahko državni 
zbor pred ra tifikac ijo  omenjene med
narodne pogodbe razpiše referendum. 
Predlog je na referendumu sprejet, če 
zanj glasuje večina volivcev, ki so 
veljavno glasovali, državni zbor pa je 
vezan na izid referenduma. Če je bil 
referendum izveden, glede zakona o 
ra tifikac iji take mednarodne pogodbe 
referenduma ni dopustno razpisati. V 
skladu s tre tjim  odstavkom novega 3.a 
člena se bodo pravni akti in odločitve, 
sprejete v okviru m ednarodnih organi
zacij, na katere Slovenija prenese 
izvrševanje dela suverenih pravic, pri 
nas uporablja le v skladu s pravno 
u red itv ijo  teh organizacij. V četrtem 
ozirom a zadnjem odstavku 3.a člena 
pa je zapisano, da vlada v postopkih 
sprejemanja pravnih aktov in o d lo č i
tev v mednarodnih organizacijah, na 
katere Slovenija prenese izvrševanje 
dela suverenih pravic, sproti obvešča 
državni zbor o predlogih takih aktov 
in od loč itev ter o svoji dejavnosti. 
D ržavni zbor lahko o tem sprejema 
stališča, vlada pa jih  upošteva pri 
svojem delovanju.

Spremenjena sta tudi 47. in 68. 
člen ustave. V prvem, ki govori o 
izročanju slovenskih državljanov tu 
jim  državam, je zapisano, da državlja
na S lovenije ni dovo ljeno izroč iti ali 
predati, razen če obveznost izročitve 
ali predaje izhaja iz mednarodne po

godbe, s katero Slovenija prenaša 
izvrševanje dela suverenih pravic na 
m ednarodno organizacijo. V 68. č le
nu - ta se nanaša na lastninsko pravi
co tu jcev in je  bil spremenjen že leta 
1997 zaradi t.i. španskega kom prom 
isa - pa ustava po novem določa, da 
lahko tu jc i p ridob ijo  lastninsko pravi
co na neprem ičninah pod pogoji, ki 
j ih  določa zakon ali mednarodna po
godba, ki jo  ratific ira DZ.

V debati je  Jožef Bernik (NSi) de
ja l, da Slovenija ne sme zam uditi 
ve like  zgodovinske p riložnosti za 
vstop v m ednarodne organizacije . 
Prenos dela naše suverenosti na med
narodne organizacije je  ne le pravi
len, pač pa nujen, je  opozoril opoz i
cijski poslanec in izrazil zadovoljstvo, 
ker je  ustavna kom isija „evropske" 
člene sprejela plura listično, kot se za 
dem okratično državo spodobi.

V od ja  največje koa lic ijske  po
slanske skupine LDS Tone A nderlič pa 
je dejal, da se z odločanjem  o ustav
nih spremembah končuje desetletno 
obdobje priprav Slovenije, da bi po
stala sposobna za vk ljuč itev  v medna
rodne organizacije. A nderlič  je  izrazil 
prepričanje, da bo dosežena takšna 
ureditev, ki bo Sloveniji omogočala 
sooblikovanje od ločitev in bo naši 
državi zagotovljena ustrezna vloga. 
Skratka, v LDS so zadovoljn i, da se 
proces prik ljučevanja  EU in zvezi 
N ATO  zaključu je  z ustavnimi spre
membami. 15:02

SLOVENSKA KONFERENCA SSK

V Nato in Evropo
Čas, ko se bom o državljani Slovenije m orali od ločati o 

vstopu v Nato in Evropsko zvezo, je  tu. O dločati se bomo 
morali med tem, a li naj obram bo svoje države zagotavl
jam o z lastno (vojaško) m očjo in v to pritegnemo vse 
državljane, in pa o tem, ali naj se prid ruž im o evro- 
atlantskemu zavezništvu (Nato). Poleg tega se bom o od
ločali, ali naj vstopim o v okvir po litično  in gospodarsko 
m očne Evropske zveze (EZ) ali pa naj ž iv ljen je  v sodobnem 
svetu nadalju jem o kot gospodarsko manj razvita, šibkejša 
država. Jugoslovanski časi, ko smo desetletja „p la v a li"  
nekje vmes, so m in ili. Slovenska konferenca SSK zato 
poziva vse slovenske vo livke  in vo livce doma in po svetu, 
da se od loč ijo  za višje kulturne, narodne in ž ivljenjske 
vrednote, in kot ena izmed organizacij c iv ilne  družbe 
podaja naslednjo

IZJAVO
Naše članstvo v Natu je s stališča varnosti in ohranitve 

slovenskega ozem lja vsenarodnega pomena. V zgodovini 
narodov in držav se je  dogajanje izrazite je ob rn ilo  v naš

prid šele leta 1991. Od 
ustanovitve svoje države 
naprej smemo samostojno 
odločati, kam in kako in s 
kom se bom o po litično  in 
gospodarsko povezovali. 
Današnje ozem lje  RS je 
bistveno manjše kakor slo
vensko narodno ozem lje  
pred 150 in več leti (zem-

da bi na referendumu o 
vstopu S lovenije v zvezo 
NATO p rib ližno  42 odstot
kov vprašanih glasovalo za 
vstop v zavezništvo, slabih 
30 odstotkov pa proti.

Slaba tretjina anketira
nih (27,5 odstotka) je me
nila, da bo m orebitn i ame
riški napad na Irak vp liva l 
na n jihovo  od loč itev  o 
vstopu S lovenije v zvezo 
NATO, vendar sta b ili med 
n jim i dve tre tjin i takih, ki 
so že sedaj proti vk ljuče 
vanju. Več kot po lov ica  
(56,2 odstotka) pa jih  je 
nasprotno prepričanih, da 
m orebitn i ameriški napad 
na Irak na n jihovo  o d lo č i
tev ne bo vp liva l.

Ijevid i od 9. do 11. stoletja). Zavedati pa se moramo tudi, 
da nobena država ni n iko li popolnom a varna. Zato bi b ilo  
zelo drzno in lahkomiselno, če bi se Slovenija opirala 
samo na sedanje stanje razmeroma m irne (prijateljske!?) 
soseščine. Tudi v elektronski dobi so ozemeljski spori med 
državami pogosti in se lahko razplam enijo v vojaške 
spopade. Slovenija glede tega žal ni tako zelo izvzeta, da 
bi iahko počivala na lovorikah 'nam išljenega' večnega 
sožitja z vsemi sosedami.

M eddržavni vojaški spopadi zahodnih držav, kakršni so 
v prejšnjem stoletju povzročili dve svetovni vo jn i, so 
postali neverjetni šele z ustanovitvijo zavezništva Nato. To 
je b il tudi pogoj, da so si te države v drugi po lovic i 
preteklega stoletja v m iru in varni skupnosti lahko zagoto
v ile  ve liko  b laginjo. Če nam je zgodovina učite ljica, je 
zato vsakršno omahovanje glede našega članstva v Natu 
odveč. M nogi pa razm išlja jo tudi o finančnem vid iku. 
Zavedati se je treba, da je  obrambna pripravljenost ena 
izmed postavk za ž iv ljen je  v varnosti in m iru ter da ni 
zastonj. Kadar razm išljam o o vojaški moči kake države, se 
največkrat opiram o zgolj na obram bo v primeru napada in 
le malokrat pom islim o, da je treba morebitne napadalce 
odvračati že od same m isli na možnost uspešnega napada. 
Vzdrževanje take obram bne pripravljenosti bi b ilo  za nas 
v okviru Nata cenejše kakor sicer, saj bi se ve lik  del skrbi 
in stroškov za obram bo nas samih in našega ozem lja 
porazdelil in prenesel na celotno zavezništvo.

Koliko pomeni varnost za m irno živ ljen je , se je poka
zalo, ko smo žive li v Jugoslaviji in smo b ili o tok „bo ljšega" 
ž iv ljen ja . N ismo se obrem enjevali z vojaško strategijo, 
temveč smo se raje posvečali razvoju gospodarstva in 
kulturnem u napredku, kar je  b ilo  dobro. Kot neštevilčen

Nad. na 4. str.
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PIŠEJO O  NAS

Treba je živeti naprej
Akcija Družine in Karitas: Pomagamo rojakom v Argentini

IZ  ŽIVLJENJA
TO N E M IZE R IT

EKONOMSKI ZLO M

Leto dni mineva od ekonomskega 
zloma v Argentini. M ediji pač prinese
jo  ponavadi tiste najhujše posledice 
kakšne tragedije. Človek ob tem one
mi. Ekonomisti bi vedeli točno pove
dati, zakaj in kako je  prišlo do bankro
ta argentinske države. Seveda pa je  ta 
zlom  pahnil v hudo stisko njene prebi
valce. To niso statistične številke, to so 
očetje, matere, otroci, m ladi, starejši z 
imeni in p riim ki. Kako se je to moglo 
zgoditi v državi, ki je  b ila  po drugi 
svetovni vo jn i med najbogatejšimi na 
svetu? Še danes v svojih nedrjih skriva 
ogromno naravnega bogastva. Pa ven
darle ljudje, ki ž iv ijo  v tej državi, ki je 
po drugi svetovni vo jn i na široko odpr
la vrata beguncem, danes nim ajo nič 
od tega bogastva. V državi je  demokra
cija, ki je  po vsem svetu tako opevan 
po litičn i sistem, pa vendar ne more 
poskrbeti, da bi njeni državljani imeli 
najnujnejše za preživetje. Velikokrat se 
zdi, da je celo ta stiska marsikateri 
po litičn i opciji bolj izgovor, da bi se 
povzela na oblast, kot pa priložnost, 
da bi pomagala ljudem, ki so, ne po 
svoji krivdi, prišli na rob preživetja. 
Četrtina prebivalstva je  pod pragom 
revščine. Tja štejejo tiste ljud i, ki 
zaslužijo okoli 100 pesov (1 USD = 
3,5 pesov).

SLABE RAZMERE O B ČUTIJO  T U D I 
SLOVENCI

Lani so začela prihajati k nam 
poročila o stiskah argentinskih Sloven
cev. Počasi se je začela rojevati zam i
sel, da bi lahko tudi matična država 
storila kaj zanje. Slovensko 
veleposlaništvo je  pokazalo dobro vo l
jo  ter ljudem v prvem trenutku poma
galo in še pomaga. Pri D ružin i se je 
porodila zamisel, da bi skupaj s Karitas 
izpelja li zbiranje denarnih sredstev za

rojake v Argentini. K ljub včasih slabim 
socialnim  razmeram, v katerih se znaj
dejo ljud je v Sloveniji, je  bil odziv na 
objavljeno številko računa neverjeten. 
Akcija je  bila ponovljena malo pred 
praznikom vseh svetih. Nabralo se je 
prek 27 m ilijonov slovenskih tolarjev. 
Toda pomoč je treba tudi pravično 
razdeliti, se dogovoriti, kako in na 
kakšen način bomo to storili.

KAKO Ž IV IJO  SLOVENCI 
V ARG ENTIN I

Skupnost Slovencev je v zadnjih 
petdesetih in več letih skrbela tudi za 
tiste, ki so b ili socialno bolj ogroženi. 
Po zlomu pa je bila ta pomoč zelo 
okrnjena in majhna. Najbolj občutijo  
stisko starejši. Vse živ ljen je  so trdo 
delali in skrbeli, da bi v banki imeli 
vsaj nekaj denarja za leta, ko bodo v '  
pokoju. Z lom  jim  je vzel vse. Treba je 
plačati zdravila, denarja pa ni. Tudi 
m ladim  in otrokom ni lahko. V  javnos
ti se ne smeš pokazati z boljšim  ob lači
lom, ker ti ga ukradejo; otroci se ne 
smejo voziti s kolesi, ker se bodo vrn ili 
peš. V nevarnosti so celo copati boljše 
znamke, torbe, vse kar je  malo 
boljšega, ti takoj vzamejo. Tako in 
podobno so razlagali v Slovenski vasi v 
Lanusu.

Zelo nevarno je kom urkoli odpirati 
vrata, ker nikoli ne veš, kdo je zunaj. 
Velika nevarnost je, da te bo okradel, 
morda celo ubil. Mater enega izmed 
nekdanjih laiških m isijonarjev so ubili, 
ko so prišli ropat v hišo, ker so upali, 
da bodo v njej našli mnogo denarja. 
Tragični dogodki se ne dogajajo samo 
Slovencem ampak tudi Argentincem. 
Najbolj mi je  ostalo v spominu, ko so 
pripovedovali o desetletnem dečku, ki 
je  prišel k starejšemu človeku in mu 
naravnost povedal, da ga bo moral 
ubiti. In je to tudi storil. Huda je 
negotovost, kako bo v prihodnosti.

Slovenec iz Argentine
V zadnjih letih se je precej Slovencev iz Argentine vrnilo 

v Slovenijo. Eden izmed njih je Daniel Sušnik, profesor telovadbe 
na Škofijski gimnaziji v Vipavi.

Iz kakšnega okolja in razmer prihaja vaša družina?
Najprej naj predstavim svojo družino. V S lovenijo smo prišli moja žena Ana 

Maria, otroci Matias, (14), Gabriel (13) in Tatiana (9) ter tašča Ana Pikec. V 
Argentini so ostali moja mama, dva brata in tri sestre. Živel sem v predmestju 
Buenos Airesa, v Slovenski vasi v Lanusu. Tam je  oko li 100 slovenskih družin, 
ki ž iv ijo  b lizu  druga druge. Imamo slovensko cerkev M arije  Kraljice, kjer so 
slovenski lazaristi. Imamo tudi Slovenski dom, kjer je slovenska šola, ki deluje 
ob sobotah. V domu razvija jo  kulturne, športne in socialne dejavnosti. Delo je 
prostovoljno, brezplačno.

Kaj pomeni argentinska gospodarska kriza za Slovence?
Ekonomska kriza je  zadela predvsem upokojence in brezposelne.Ti se sedaj 

ne morejo več preživ lja ti sami. Odvisni so od sorodnikov in prijateljev. 
Problema varnosti pa po ve lik ih  mestih ne rešuje nihče. Po cesti ni varno hoditi. 
Večina Slovencev v Argentin i je  b ila  že oropana, nekateri pa celo ranjeni in 
ubiti.

Kako to vpliva na slovenska društva, izdajo glasil, kulture prireditve in 
srečanja, na ohranjanje vsaj sedanje stopnje povezanosti sedanje skupnosti v 
Argentini?

Dobro bi b ilo , če bi več kulturn ih  skupin iz Slovenije p riha ja lo  v Argentino 
ozirom a bi slovenske vladne službe pospešeno ustvarjale okoliščine, ki bi 
spodbudile skupine rojakov za obisk Slovenije. Naj navedem primer. Pred 
kratkim  so m ladi iz Slovenske vasi p rip rav ili odrsko predstavo, s katero bi se radi 
predstavili tudi v S loveniji. To pa bi b ilo  mogoče le, če bi dob ili zasebne 
pokrovite lje . Je pa res, da slovenska skupnost v Argentini ž iv i in obstaja zaradi 
močne slovenske zavesti. Vse to sloni izk ljučno  na trudu in prizadevnosti ter 
prostovoljnem  in brezplačnem delu ljud i, ki žrtvu je jo  svoj čas za to, da se 
ohranjata slovenščina in kultura. To je mogoče samo zato, ker Slovenci lju b ijo  
Slovenijo. Zato slovenska skupnost v Argentini k ljub  težkim  gospodarskim 
razmeram ni v nevarnosti.

Verjetno odločitev za odhod v Slovenijo ni bil lahka?
Pustiti vse in znova začeti v S loveniji ni lahka od ločitev. Pustiti sorodnike,

Nad. na 5. str.

Seveda je največ Slovencev v Buenos 
Airesu. Manjše skupnosti so v Mendozi 
in Bariločah. Kjerkoli so Slovenci so 
skupnosti zelo žive, dejavne, kulturno 
in duhovno bogate. V teh manjših 
skupnostih je seveda laže odkriti ljudi, 
ki so v stiski, ker se med seboj bolj 
poznajo.

Prva pom oč je bila razdeljena. 
Nekateri so s solznim i očm i sprejeli 
dar, ki ga bodo v največji meri upora
b ili za zdravila, v nekaterih primerih 
pa za najnujnejšo hrano. Med prejem
niki je bila družina Zem ljič z enajstimi 
otroki (v Mendozi, op. Sv.Sl.). Nekaj 
dni po vrnitvi sem izvedel, da je 
morala mama v bolnišnico.

V Bariločah, ki so po svoji naravi 
morda še najbliže slovenski duši in 
slovenskemu človeku, je  število ljudi, 
ki bi potrebovali pomoč, manjše. Tu 
deluje lazarist Branko Jan. Zanim ivo 
je, kako z veseljem in ponosom po
kažejo svoj delež v tem čudovitem 
delu Argentine. Veliko jih  je, ki se na 
vso moč trudijo, da lahko preživijo; 
ponosni so na svoje delo. Potrebno je 
dodati, da so dali temu mestu svoj 
pečat in je prav, da so na to ponosni.

V Buenos Airesu je najtežje odkriti 
Slovence, ki ž iv ijo  v pomanjkanju. V 
večmiljonskem mestu se nekaj tisoč 
ljudi porazgubi. Veliko je  skupnosti, ki 
se redno zbirajo pri nedeljskih svetih 
mašah, imajo vsak mesec tako ime
novane svete ure (prvi petek in prva 
sobota v mesecu), skrbijo za kulturno 
in športno dogajanje. Med n jim i deluje 
več duhovnikov: dr. Jure Rode, ki 
poleg rednega dela na cerkvenem 
sodišču opravlja nalogo delegata za 
skupnost Slovencev v Argentini, Fran
ce Cukjati, Tone Bidovec, lazarist Ja
nez Cerar in drugi duhovniki, ki so v 
redovnih skupnostih in del svojega 
časa posvetijo delu za Slovence. Prav 
tu, kjer je  največ Slovencev na robu 
preživetja, bo delo najtežje: odkriti je  
treba tiste, ki jih  je kriza najbolj priza
dela, in jim  čim  bolj pravično razdeliti 
pomoč, ki bo prihajala iz Slovenije.

KAKO NAPREJ

Gospodarske razmere se v prihod
njih  letih zanesljivo ne bodo spremeni
le. Povsem jasno je, da je veliko laže 
rušiti kot graditi. Negotovost, strah za 
življenje, boj za preživetje bodo še 
nekaj časa argentinski vsakdanjik. 
Srečal sem se tudi z ljudm i, ki že nekaj 
časa skrbe za socialno ogrožene. Tu so 
dejavne zlasti žene iz Zveze sloven
skih katoliških mater in žena in drugi, 
ki so včlanjeni v V incencijevo konfe
renco. Delo je  dosedaj teklo preprosto. 
Skupnost je  bila, lahko bi rekli sa- 
moskrbna: poskrbeli so za tiste, ki so 
potrebovali pomoč. V krizi so se potre
be zelo povečale. Sedaj je zaradi eko
nomskega zloma pričela prihajati po
moč iz Slovenije, Kanade in od dru
god. Potrebno bo razmišljati o drugač
nem načinu dela. Med n jim i je b ilo  
slutiti, da so pripravljeni organizirati 
neke vrste Zvezo za dobrodelnost ali 
morda celo Karitas v okviru Slovenske
ga dušnega pastirstva. Pomembno se 
mi je  zdelo zlasti to, da bi se nadalje
valo delo, ki je že utečeno, samo 
dvigniti bi ga b ilo  treba na višjo raven. 
In to je  poroštvo, da se bodo sredstva 
pravično dala tistim, ki res potrebujejo 
pomoč za najnujnejša zdravila. Srečal 
sem tudi nekaj ljudi, ki so že več let 
priklenjeni na posteljo in brez zdravil 
ne morejo živeti. Ne moremo namesto 
njih nositi križa, lahko pa jim  pomaga
mo, da ga bodo lažje nosili v zavesti, 
da niso pozabljeni, da niso sami.

Stane Kern, direktor škofijske 
Karitas, Ljubljana.

Družina št. 6 - 9. februarja 2003

Nov zaplet na po lit ič 
nem odru je z vso krutostjo 
postavil pred oči javnosti 
težke probleme, ki so pove
zani z delovanjem strank, 
pa tudi vlade in sodišč. Gre 
za vo litve  v provinci Cata- 
marca, ki so že postale na
rodni škandal.

Napovedan izid. Držav
ne, provincijske in krajevne 
volitve naj bi na splošno 
potekale na isti datum, tako 
se prihrani na delu in de
narju. Stara navada pa je, 
da razne province okliče jo  
krajevne volitve izved vse
državnih datumov. Največ
krat to odgovarja po litičn im  
interesom lokaln ih mogot
cev, da tako preprečijo, da 
bi narodni val simpatij mo
til že ustaljeni potek krajev
nih dogodkov. Tak je p ri
mer province Catamarca, 
kjer naj bi b ile preteklo ne
deljo  volitve za guvernerja 
in p rovinc ijsk i parlament. 
Kot kandidat peronistične 
stranke se je  predstavil zlo- 
glasi Luis Barrionuevo, kate
rega kandidaturo pa je  sod
na oblast razveljavila, ker ni 
izpo ln il zakonskega predpi
sa, da mora dokazati štirile t
no naselitev v provinci. Ker 
je  stranka vztrajala na pr
votn ih vo liln icah z imenom 
Barrionueva, so vo lilno  so
dišče in sodne zborn ice 
enostavno prepovedale nas
top peronistične stranke. 
Barrionuevo je zagrozil, da 
bo "priš lo  do problem ov". 
In res; komaj se je  vo liln i 
postopek začel, so napadi 
na volišča, kraja vo liln ih  
skrinj in pou ličn i spopadi 
p r is ilili guvernerja, da je 
vo lilnem u sodišču predla
gal, naj vo litve ukine in jih  
prestavi za nedoločen čas. 
To se je tudi zgodilo.

Vsi so krivi. Javno 
mnenje se je potem zneslo 
nad osporavanim kandida
tom. A Barrionuevo je le 
produkt političnega okolja, 
ki se je  vedno požvižgal na 
predpise in zakone. Ko je 
Ramon „P a lito " Ortega bil 
kandidat za guvernerja v 
Tucumanu, tudi ne bi m o
gel dokazati zahtevane do
be bivanja v provinci. Me- 
nemov poseg je takrat nag
nil sodišče, da ga je po trd i
lo. Preseljevanje raznih ose
bnosti iz prestolnice v pro
vince ali obratno je  že ugla
jena praksa argentinske po
litike. Umestno se Barrio
nuevo sprašuje, zakaj naj se 
legalnost prične pri njem. 
Krajevni sodni sistem je tudi 
pristavil svoj piskrček: raz
ve ljavil je celotno listo pe
ronistične stranke, ko bi 
moral razveljaviti samo gu
vernersko kandidaturo ali 
p ris iliti stranko, da izreže 
ime guvernerskega kandida
ta. Tudi ostale stranke v 
provinci so v lož ile  tožbo 
priti njegovi kandidaturi še
le, ko so javnomnenjske an
kete pokazale možnost nje
gove zmage in dejansko ni 
b ilo  več časa, da stranka iz
vede ponoven postopek iz
bire ali poišče drugo m irno 
rešitev. Sodišče pa bi mo
ralo takoj, ko je  zaznalo te
žak položaj, vo litve presta
v iti in postopek izpeljati v 
norm alnih obdobjih.

Vsi se okoristijo... De
jansko je  prekinitev volitev 
koristila peronistom, a tudi 
vladni stranki v provinci. 
Deset let že vlada Frente Cf- 
v ico in njegova p riljub ljen 
ost je v zatonu. Vse je kaza
lo, da bo peron izem pre
p rič ljivo  zmagal. Če pa bi 
se volitve izvedle brez pero- 
nizma, bi državno vrhovno 
sodišče moralo razveljaviti 
izid, ker je  krajevno sodišče 
postopalo neustavno. Vse
kakor nova vlada ne bi ime
la ne legalnosti ne legitim 
nosti. Tako pa guverner 
Castillo lahko kaže na pero- 
nistično „d iv jaštvo", med
tem ko je  pridob il na času, 
da poizkusi razne korake za 
boljši nastop na prihodnjih  
volitvah - kadar bodo. Pa 
tudi zvezna vlada (predsed
nik Duhalde) je  zadovoljen, 
saj je  Barrionuevo (poleg 
vsega še mož gospe m in i
strice za delo) eden k ljuč 
nih zaveznikov v sedanji 
stabilnosti vlade.

Predsedniški kandidati. 
Resne ankete kažejo, da se 
položaj v predsedniški tek
mi, ki bo dosegla višek 27. 
aprila, ni kaj dosti spreme
n il. V ladni kandidat Kirch- 
ner je  na prvem mestu, sledi 
mu Rodriguez Saa, nato 
Menem in tik  za petami 
Elisa Carrio. N ekoliko bolj 
zadaj je  Lopez M urphy, a ta 
najbolj raste v priljub ljenos
ti. Vo lilna  kampanja je v 
polnem teku. Posebnost za
njo je ta, da ni nič posebne
ga, nič drugačnega od sta
rih kampanj. Večina kandi
datov le ob ljub lja . Menem 
je zagotovil, da bo dosegel, 
da banke vrne jo  do larje  
vsem vlagateljem. Ponovno 
je tudi ob ljub il „sa lariazo".

Nekatere novosti. Konč
no je tudi Elisa Carrio obja
vila  ime podpredsedniškega 
kandidata. Ta je poslanec 
Gustavo G utierrez, član 
mendoške stranke Dem o
kratov. S tem hoče gospa 
dokazati, da je njena opcija 
„levosred inska". Gutierrez 
ima sicer težave, ker mnogi 
v stranki niso veseli nad 
njegovo kandidaturo. Carrio 
pa naprej igra presentljive 
karte: sedaj napoveduje, da 
se bo Gustavo Beliz p rik lju 
č il n jenim  svetovalcem. To 
bi pom enil korak še malo 
bolj proti sredini. Vprašanje 
je isto kot Scioli pri Kirch- 
nerju: če s to po litko  ne bo 
odšlo več levičarskih glasov 
kot pa prišlo sredinskih. Le
vica ima dosti manjšinskih 
opcij, da se razočarani od
loč ijo  za bolj jasno ideo lo
ško varianto.

Trpeča družba. Medtem 
ko vrhovno sodišče napove
duje „redo la rizac ijo " in v la
da ob ljub lja  m ilijon  pesov 
dnevno, da nekoliko zbo lj
ša delovanje železnic, m no
go vprašanj ostaja brez od
govora. Eno je povezano 
prav z železnicam i: zakaj 
jih  je b ilo  treba privatizirati, 
če bo sedaj država dejala 
več denarja kot prej, ko so 
b ile  v njeni lasti. Drugo je, 
če je  res neizogibna po lje 
deljska stavka, ko je  izvoz 
rekorden in dolar bolj kot 
ugoden. In to lahko gre v 
nedogled.
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SLOVENCI V

BRALI

r r Nismo bili zanimivi"
Slovenski pesnik o lanski predstaviti svoje 

poezije v Buenos Airesu

Buenos Aires, stran od petja V ictorja Jare, ki mi je 
ostalo kot čilenska popotnica, ob tisti nočni Internacionali 
seveda. Knjigarna Gandhi. V prvem nadstropju obsežen 
lokal, č ita ln ica, prostor za branja in hkrati dom ovanje 
združenja pisateljev, ki so se naveličali uradnega, o k o s te 
nelega", kot pravijo, pisateljskega društva. Vodi ga pesnik 
in za ložn ik V ic to r Redondo, menda spet potomec Ind ijan
cev, ki noče znati govoriti angleško (takih je v Argentini 
ve liko, zlasti od krize naprej). Pred nami bereta domača 
pesnika, ki ju  je V ic to r povabil, da bi im eli kaj publike. „Le  
koga bi sicer zanimala slovenska literatura?" Čeprav je v 
Argentini precej slovenskih rodov. Pa tudi za te nismo b ili 
zan im ivi - če sklepam, da je  odbor tam kajšnjih Slovencev 
že pred našim prihodom  izglasoval, da naša predstavitev 
Slovencev ne bi zanimala. Kdo bi jih  razumel? Tako nismo 
im eli nobenega branja v katerem od številnih slovenskih 
domov, je pa urednik časopisa Svobodna Slovenija, ki 
izhaja že petinpetdeseto leto, naši dve branji le najavil, 
tako da smo im eli med pub liko  tudi Slovence, obakrat celo 
našega veleposlanika Bojana Grobovška. Andrej me vedno 
bocka, da imam posebno veselje kregati se s slovenskimi 
ambasadami, a tokrat začuda za to nisem imel nobenega 
povoda. Na našem prvem branju v Casi, večer pred 
Gandhijem , je  b ila  celo večina slovenska. Casa de la 
Poesia je mestna ustanova in kot vse državne inštitucije 
sedaj komaj životari. V od ijo  jo  študentje, zagreti aktivisti, 
prostovoljc i, ki brez sredstev ne morejo oglaševati, zato 
njen pomen vse bolj upada. Tako mi je trd ila  pesnica 
Susana V illa lba , ki je  v Casi v boljš ih časih organizirala 
mednarodni pesniški festival. Je pa nasprotno v G andhiju 
precej živo. Med branjem se med m izam i suka fantič in 
prosi za kak peso. Poslušalstvo je živahno in radovedno. 
Avtorji nam razlagajo, da si morajo v teh deželah sami 
plačati iz id  knjige, tako stroške tiskanja kot založnika. Tega 
patenta morda ne bi b ilo  smiselno uvažati v Slovenijo, kjer

se že vsak začetnik ali samozvan pesnik prereka o honorar
ju . Kot tudi onega drugega ne, ki sem ga spoznal v nočnem 
času, v discu America: plačaš vstopnino, potem pa piješ, 
ko liko r hočeš in kar hočeš. Vso noč med več kot tisoč 
plešočim i nisem opazil res „p r ib it ih " . Pri nas bi morali 
poleg urediti še am bulanto za spiranje želodcev in o ž iv l
jan je  onem oglih. Sicer pa se je naša ekipa v ogromnem 
mestu čez dan razpršila. Pablo je  imel v svojem „d o - 
mačem " mestu dovolj nalog, Andrej je  drvel po Borgesovih 
stopinjah, Tone, zaradi katerega so nas kar naprej imeli za 
glasbenike, je brskal za lokaln im  roskom, preostali pa smo 
se nekako držali centra, daleč od bogatih butikov severa in 
revnih predelov juga. Podobe manjših u ličn ih  demonstra
c ij, z železnim i ponjavam i prekritih  bančnih iz ložb, oklep
nih vozil naokoli, otrok, ki pristop ijo  k m izi in prosijo za 
tisto, kar si pustil na krožniku. In tango na u lic i. In 
pristanišče, ki nas je vabilo, da bi z gliserjem prečkali 
široko delto čisto rjave Rio de la Plata.

Brane Mozetič 
revija „Ampak", januar 2003

Sporočilo odbora SLOGE

* w

Almanah Naš rod - RAST XXXI
Abiturienti, na levi profesorji Lojze Rezelj 

in Metka M izerit, na desni dr. Marko Kremžar 
in ravnateljica Neda Vesel Dolenc

V Svobodni Sloveniji so 
b ila  ob jav ljena poročila  
skupine avditorjev in za
govor upravnika SLOGE g. 
Marjana Lobode, zato je 
prav, da spregovori na tem 
mestu tudi odbor.

Ni naš namen po lem iz i
rati v časopisu z nikomer, 
ker smo prepričani, da je to 
predm et za pog lob ljeno  
razpravo na občnem zboru. 
O pozorim o naj le na ugo
tovitev, da so te objave ne
točne in neprimerne.

V dolgoletni zgodovini 
SLOGE se je  ob vseh odbo
rih, a vseskozi istem uprav
niku, izob likova la  upravna 
praksa, ki je  dajala sicer 
dobre rezultate, ni pa sledi
la striktnem u poslovanju 
tovrstn ih  ustanov, pred
vsem z ozirom  na kreditno 
poslovanje posojil in var
nosti denarnih naložb, za 
kar je  soupravn ik sood
govoren v poln i meri kot 
upravnik in odbornik.

V sedanjih razmerah je 
upravni odbor, pod pritis
kom nasprotujočih si sta
lišč, pod težo težkega ukre
panja. T rudim o se z vso 
silo za skupno soglasje, da 
bodo priprave za institucio
nalno ureditev bilance, do
po ln itev odbora in izpelja
ve občnega zbora uspešne.

Usoda SLOGE je zade
va nas vseh, zato je  nujno 
potrebno iskreno, pošteno 
in zaupno sodelovanje čla
nic in članov. Razmere, v

katerih smo se znašli, niso 
lahke. Pred nami so velike 
ovire, katere pa bomo pre
magali s skupno prizadev
nostjo in sodelovanjem pri 
tej, za našo skupnost tako 
važni ustanovi.

Upamo, da se bo pred 
zam enjavo vlade ured ilo  
vprašanje zakona o stečajih 
(Ley de quiebras), kar bo 
om ogoč ilo  sodnijsko iz 
terjavo zaostalih dolgov. 
Verjetno je tudi, da se za
deva pesifikacije b liža do
končni od loč itv i vrhovnega 
sodišča, kar bo tudi SLOGI 
om ogočilo , da zavzame 
stališče do tega vprašanja. 
Prav tako so zaznavni zna
ki, da se dvigajo cene ne
prem ičnin. Ti in še nekateri 
drugi znaki norm alizacije  
in rahle reaktiv izacije ar
gentinskega gospodarstva 
vzbu ja jo  upanje, da se 
bodo stvari tudi v SLOGI 
pričele obračati na bolje. 
Odslej bo najvažneje, kako 
bodo vlagatelji hoteli v ko
rist sebi in drugim  ohranjati 
potrp ljen je  in kako bodo 
do lžn ik i izpo ln jeva li svoje 
obveznosti do SLOGE.

Vaša udeležba na obč
nih zborih, za katere izved
bo bom o v kratkem ob jav ili 
datum, je velikega pomena. 
Ponovno ugotavljamo,' da 
bom o SLOGO rešili le vsi 
skupaj ali pa je  ne bo rešil 
nihče.

Upravna odbora 
Zadruge in Mutuala SLOGE

POGOVOR Z  M A R TIN O M  STRELOM

Plavanje za mir, prijateljstvo in čiste vode
Na Pristavi n im am o morja, ne rek, ne 

jezer - le kako lužo, če dežuje. Zato smo 
b ili veseli obiska ultramaratonista Martina 
Strela, ki je prišel med nas v nedeljo, 23. 
februarja.

Po maši smo posedli v gostinskem pro
storu in ga poslušali, ko je pripovedoval o 
družin i, ki j i  je komunistična oblast odvze
la obširno kmetijo, o študiju kitare in 
kasnejšemu vrhunskemu plavanju, o 700 
letnih treningih v vodi, na smučeh in v 
telovadnicah. Lepo ga je  b ilo  poslušati, 
kako je profesionalno razlagal o pripravah, 
dogodivščinah in naporih, še bolj pa, ko je 
pozabil na profesionalizem in se pogovar
jal čisto po domače, zavil malo po do len j
sko ter odgovarjal na vprašanja.

O b koncu smo mu stavili nekaj 
vprašanj, ki jih  posredujemo (skupaj z 
njegovim i odgovori, seveda) našim bra l
cem.

Po tri tisoč in to lik ih k ilom etrih Donave 
in Mississipija se lo tite  Parana, kjer j ih  bo 
„  le "  1.800 km. Zakaj je  Parani izziv?

Imam že več kot dvajset let željo, da bi 
preplaval Parana, ker je b il po vrhunskih 
dosežkih ena najbolj razvpitih  rek na svetu. 
Tu so se p lavali vsi največji rekordi, naj
večje tekme na svetu so b ile  na Parana, v 
Corrientes, Rosario, Santa Fe. Abertondo je 
b il ve lik  plavalec, potem Degano in drugi, 
ti p lavalci so vsi od tu izha ja li. Parana, 
slapovi, največja elektrarna, ena oaza Juž
ne Amerike, ljud je  poznajo to.

In zakaj ne plavate od  izvira Parani?
Ja, ne vem. Če bi ce lo Parana plaval, ni 

tako dolga kot Mississipi, potem nima to li
ko smisla, da bi plaval celo. Ne bi mogel 
novega rekorda narediti. Potem bi moral 
Am aconko.

In zakaj nista prišla v poštev O rinoko ali 
Amazonas?

To so reke, ki so bolj nevarne. Recimo

v Evropi Donava ima cesto, kolesarsko 
stezo, je  urejena reka. Mississipi tud i: ceste 
b lizu ; no, je  d iv jina  tud i. V A m azon iji ni 
cest, O rinoko  tudi ne. Parana je tudi precej 
urejena reka, ceste b lizu, se da priti.

Kakšna je  razlika m ed plavanjem D on
ave in Mississipija?

Mississipi je  večja reka, ogrom no jezer 
ima, drugačna pokra jina je, bo lj topla, 
a ligatorji, kače so notri, ogrom no prometa, 
to je  Am erika. Donava je pa bo lj mrzla, 
teče tudi čez deset držav, kot M ississipi, se 
pa ve liko ku ltu r menja: sedem jezikov, 
deset vrst imen Donave se pojavlja . Tudi 
zanim iva po svoje, seveda. Ampak tak 
dogodek v Am erik i verjetno več pomeni 
kot pa v Evropi. Donavo sem plaval po teh 
vojnah, zastrupitvah, v Am erik i so podrli 
pa W orld  Trade Center in to  ima tudi svojo

težo. Ker jaz prihajam  v te države s p lavan
jem  za mir, prija te ljstvo in čiste vode.

Vsak tak podvig  potrebuje verjetno og
rom no ekipo ljudi. Morete povedati, kako 
tečejo priprave?

Jaz sem ponavadi tisti, ki stvari prem i
kam naprej. Reko moram videti, obiščem 
državo, se srečam s časnikarji, z do ločen i
mi ljudm i, pa v id im  kakšen je odmev: 
ko liko  objavi te leviz ija , ko liko  ob jav ijo  ča
sopisi, ko liko  se ljud je  pogovarjajo o tej 
zadevi in potem začnem sestavljati ekipo 
ljud i v S loveniji, sedaj tudi v Argentin i, pa 
še kakšnega drugega. Zadeva je draga, je 
treba sponzorjev, jaz ž iv im  od tega. M oja 
ekipa je najmanj deset ljud i, tudi dvajset, 
odvisno kakšna je reka.

Bom videl, če bodo oblasti Kitajske dale 
OK. Ker če kitajske oblasti dajo poklon, 
potem bo vojska vse to spremljala, imamo 
vso logistiko skoraj zagotovljeno. Potem 
rabimo samo ekipo za internet, te leviz ijo , 
kakšnega časnikarja - in plavamo, potem je 
vse urejeno. Imamo barko, kuhin jo, vse je 
gor. Tako gre ve liko lažje. Če pa država 
reče: lahko plavaš, samo mi nim am o časa 
za to, - se moramo potem sami organizirati, 
vse plačati, to je  pa drugo. Zdaj so o lim p ij
ske igre na Kitajskem tudi, bi malo o lim p i- 
ado prom ovira li, pa to. Imam občutek, da 
bodo zraven. Slovenska vlada je  oddala 
prošnjo že, ni pa nujno, da pristanejo. Je pa 
odvisno vse od m ojih rok. Ker jaz nisem 
mašina, da boš kar olje, filte r menjal, pa šel 
naprej.

Po P aran iju  
im ate že ka j v 
mislih, v načrtih?

Pogovarjamo se 
za reko Jang Ce 
Kjang, 5.300 km.

Za ta podv ig  na Parani ste rekli, da b i 
priš li oko li novembra, decembra. Kateri so 
razlogi za tisti čas?

Decembra se po svetu ljud je  prip ravlja 
jo  na božič, M iklavža, novo leto; cel mesec 
tečejo priprave, se bolj skoncentrirajo na 
to. Zato je  to zadevo treba končati že tam 
v začetku decembra, ker ljud je  pozab ijo  na 
plavanje, pa tudi decembra, januarja, fe
bruarja je vročina, zna b iti štirideset stopinj 
štirinajst dni in to ni dobro zame. Sonce je 
ve lik  sovražnik. Novembra še ni tako m oč
no sonce, voda pa 
niti ni tako mrzla; v 
vsej Južni Am eriki 
voda n ik je r ne 
more b iti prav m rz
la. Junija, ju lija , av
gusta so možne ve
like  poplave, ve liko 
vode, oktobra-no- 
vembra je lahko 
ve liko  vode, ampak 
se že nekoliko um i-

In ko ne bo več rek in morji? Bi se vrn il 
h kitari?

Potem bom pa čakal, da bodo drugi 
rekorde pod ira li! No, plaval bom še zme
raj. - Jaz se ne morem več vrn iti, ni m o
žnosti, ker ljud je  me po svetu preveč k li
čejo in če učiš v šoti, moraš delati tam. Če 
te ni, kdo bo učil? Sicer sem še vedno zra
ven, z otroki v šolah delam veliko, pred
sednik sem kom isije za vse izpite, brez mo
jega podpisa nobeden ne dobi spričevala.

GB
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Leseno kolo z Ljubljanskega barja 
najstarejše na svetu

Leseno kolo, ki ga je ekipa Inštituta za arheologijo  ZRC 
SAZU pod vodstvom dr. Antona Veluščka skupaj z osjo 
izkopala na Ljubljanskem barju, je po zatrjevanju vodje 
ekipe dne 2. marca najstarejše leseno kolo na svetu. Tako 
je namreč pokazala radiokarbonska metoda datiranja - to 
so opravili strokovnjaki z dunajske univerze, ki je čas 
nastanka kolesa uvrstila v obdobje med letoma 3350 in 
3100 p. Kr.. Kolo, odkrito  na Stari G m ajni pri Verdu aprila 
lani, je  tako starejše od prim erkov, ki so jih  arheologi našli 
v Švici in N em čiji.

Leseno kolo ima premer okrog 70 centimetrov. Poleg 
njega so našli tudi leseno os, dolgo 120 centimetrov, ki je 
glede na radiokarbonsko metoda datiranja nastala sočasno 
s kolesom. Posebnost barjanskega kolesa je, da je odprtina 
za os kvadratne oblike. To pomeni, da se je os vrtela 
skupaj s kolesom, zaradi česar je  ko lo verjetno pripadalo 
dvokolesnemu vozu, saj bi b il pri štirih kolesih potreben 
zelo zapleten sistem osi v podvozju.

Velušček je tudi povedal, da so dvokolesne vozove 
doslej našli le v Švici okrog Zuericha in v N em čiji okrog 
Bodenskega jezera, kar kaže, da so jih  uporab lja li v 
hribovitem  svetu. Za verjetnost domneve o dvokolesnem 
vozu tako govori tudi dejstvo, da je  bil slovenski primerek 
najden na obrob ju  Barja - to je  b ilo  tedaj verjetno zelo 
zam očvirjeno ali celo jezero ozirom a poplavna ravnica, in 
so ga torej uporab lja li na gričevnatem obrobju Barja.

Barjansko kolo je  pom em bno predvsem zato, ker gre za 
najstarejšo tovrstno leseno najdbo, V Švici obstaja še eno 
kolo, katerega starost je vprašljiva. Strokovnjaki se namreč 
glede nje ne m orejo zed in iti, radiokarbonske metode 
datiranja pa ni več mogoče izvesti, saj je  b ilo  ko lo takoj po 
odkritju  konservirano.

NO VICE IZ  Z SLOVENSKI
Bomo rešili celodnevni slovenski radio?

SPOMENIK 
ALEKSANDRINKAM

Založba Kmečki glas je 
izdala roman Grenko morje 
avtorja M arjana Tomšiča. 
A vto r je  kn jigo  posvetil 
vsem aleksandrinkam (že
nam in dekletom s Primor
ske), ki so dobro stoletje s 
požrtvovalnostjo  hod ile  v 
Egipt in prestajale nepojm 
ljivo  hude travme, se potem 
vračale dom ov, pa spet od
hajale v da ljno A friko. Ro
man je posvetil tudi n ji
hovim  možem ter otrokom, 
ki so doma s hrepenenjem 
čakali svoje žene in matere.

PRVI ŠPACAPANOV 
OBISK

D irektor urada za Slo
vence v zamejstvu in po 
svetu Č rtom ir Špacapan je 
b il na svojem prvem obisku 
pri Slovencih, ki ž iv ijo  na 
Madžarskem. Slovenci se 
na Madžarskem soočajo z 
več problem i. Kot prvega je 
om enil upadanje števila ot
rok, ki obiskuje jo slovenski 
pouk, ter gradnjo te lovadni
ce v Gornjem Šeniku. D ru 
gi problem je financiranje 
Radia Monošter. Ma-džar- 
ska stran zamuja s finančn i
mi prispevki za radio.

V Nato in Evropo
Nad. s 1. str.

narod smo vojaško nepomembni, ker pa je naše ozem lje 
geostrateško vendarle zelo zanim ivo, si moramo zdaj kot 
samostojna država vendarle zagotoviti uč inkovito  obram 
bo, in najbolje  je, da si jo  zagotovim o s pristopom k tistim  
silam, v katerih sta nam zagotovljena večja moč in varnost 
ter m irno ž iv ljen je . To je danes po našem mnenju samo 
Nato.

Evropska zveza je  dejstvo. Slovensko ozem lje  je seveda 
zem ljepisno v Evropi, prav tako naša kulturna preteklost in 
večina današnjih gospodarskih povezav. Kako se bomo 
po litično  in upravno u jeli z zahodnoevropskim i državami, 
ki so se že povezale v EZ, je  odvisno od slovenskih 
po litičn ih  in strokovnih pogajalcev pa tudi od notranjih 
po litičn ih  razmerij. Ne smemo pozabiti, da je  nekdanja 
komunistična oblast še ne davnega leta 1982 hotela 
Slovence utopiti v velikosrbskem kotlu skupnih jeder. 
Slovenski jez ik  bo v evropskem parlamentu enakopraven. 
Jezika, kulture in našega naravnega bogastva nam ne bo 
jem al nihče, če tega ne bom o sami hoteli prodati, ozirom a 
zamenjati za tuje. Naš dvom o vstopu v Evropsko zvezo je 
torej lahko samo dvom o nas samih in o naši zvestobi 
svojim  vrednotam.

V tem smislu bi razm išljanje ali odločanje o ne vstopu 
v EZ pom enilo  odm ik od zahodne po litične  in gospodarske 
ureditve ter od svetovnega razvoja. Čeprav tudi na Zahodu 
ni vse idealno urejeno in dobro, je  neprim erno boljše 
kakor drugod po svetu. Slovenci smo kulturno b ili in smo 
del zahodnega, na krščanski podlagi izoblikovanega sveta. 
Zdaj im am o priložnost, da se v ta svet znova vrastemo in 
pri tem ostanemo to, kar smo - Slovenci!

Ljubljana, 27. 02. 2003
Franci Feltrin, predsednik 

Prof. dr. Janez Dular, podpredsednik 
Prim. dr. Majda K. Zbačnik, podpredsednica

JANKO  ZERZER

Proti koncu leta 1998 
sta začeli na Koroškem od
dajati dve privatni radijski 
družbi, Korotan in Agora, 
celodnevni program v slo
venskem oz. delno slovens
kem jeziku. To je  b il seve
da ve lik napredek za koro
ške Slovence, saj smo se 
morali desetletja dolgo za
dovo ljiti s petdesetimi m i
nutami programa na dan.

Vendar se je že tako 
premajhna državna dotaci
ja iztekla sredi leta 2001, 
nakar smo se dom enili s 
takrat Slovencem naklonje
nim  vodstvom ORF-a, av
strijskega radia, za tki. p i
lotni projekt, ki je  predvide
val ko liko r to liko  zadovo lji
vo financiran je  slovenskega 
sporeda in programsko ko
operacijo. Medtem je prišlo 
do nove ureditve v struktu
rah ORF-a, novi ljud je  so 
prevzeli krm ilo, in tudi pri 
ORF-u je  postalo varčevan
je glavna tema. Ko je  gene
ralna direktorica napoveda
la ukin itev pilotnega pro
jekta, smo najprej še upali, 
da je  to le ustrahovanje, 
toda kljub  številn im  inter
vencijam  in pogajanjem z 
zvezno vlado, ki je  končno 
odgovorna za zadostno me
d ijsko oskrbo narodnih 
skupnosti, se je  financiranje 
konec leta 2002 izteklo in 
slovenski p riva tn i radio 
zdaj tako rekoč visi v zra
ku. Stroške za tehnični del 
podjetja so za tri mesece 
prevzele slovenske organi
zacije, ki se same tudi stal
no borijo  s finančnim i pro
blem i, program pa o b liku 
je jo  sodelavci v zgledni so
lidarnostni akc iji, s tem da 
ne dob ijo  plač in se zadov
o lju je jo  z obligatno podpo

ro za brezposelne. To pa 
seveda samo tako dolgo, da 
se bo našla trajna rešitev. 
Da bi dali svoji zahtevi po 
zadovo ljiv i rešitvi radijske
ga vprašanja več poudarka, 
so izvedli februarja enote
densko svarilno gladovno 
stavko, ki je bila deležna 
precejšnje pozornosti ne le 
na Koroškem, in napoveda
li neom ejeno g ladovno 
stavko, če se ne bo našla 
rešitev do sredine marca. 
Medtem so napovedali gla
dovno stavko tudi d ijak i 
Slovenske gim nazije  in so o 
svojih namenih obvestili že 
m in istrico za pouk.

Posredovanja na raznih 
ravneh v zadnjih  tednih ni 
manjkalo. Predsednik Na
rodnega sveta koroških Slo
vencev Bernard Sadovnik je 
b il celo pri predsedniku re
publike Thomasu Klestilu in 
od njega dobil zagotovilo, 
da se bo tako pri vladi 
kakor tudi pri ORF-u zavzel 
za naše želje. Center av
strijskih narodnosti na D u
naju je obvestil Svet Evrope 
v Strasbourgu in tudi tam 
našel odprta ušesa.

Slovenci smo upali, da 
bo mogoče doseči spora
zum z novo vlado, ki naj bi 
se sestala vsaj v teku mar
ca. Menda je b il v pogajan
jih  med Ljudsko stranko in 
Zelenim i problem  res že 
rešen v našem smislu, toda 
pogajanja so se razbila. Kaj 
bo zdaj prišlo na nas, ko 
bodo verjetno spet Svobod
njaki v v ladi, pa ne vemo. 
Bojim o se, da nič dobrega. 
M ožno je, da tudi tistih 
10.001 podporn ih  podp i
sov, ki smo jih  te dni izroč i
li pristojnemu državnemu 
sekretarju, ne bo zaleglo.

Po STA

Društvo novinarjev Slovenije 
solidarno z  Radiom dva

Društvo novinarjev Slo
venije  je izrazilo  stanovsko 
solidarnost in podporo boju 
ustvarjalcev programa man
jšinskih radijskih postaj na 
avstrijskem Koroškem - Ra
dia dva in Radia Agora - za 
ohranitev celodnevnega ra
dijskega oddajanja v slo
venskem jeziku. Društvo je 
izrazilo  ogorčenje nad tem, 
da so predstavniki manjšin
skega medija p ris iljen i v ta
ko drastične metode, kot je 
gladovna stavka, za dosego 
nečesa, kar je  republika 
Avstrija slovenski manjšini 
dolžna in obvezana nuditi.

Društvo novinarjev Slo
venije  je v preteklem mese
cu z nastalo situacijo  ob 
prenehanju financiranja ra
dijskega programa v slo
venščini na Koroškem sez
nanilo novinarsko sekcijo 
avstrijskega Sindikata tiska, 
novinarstva in papirja ter 
Evropsko zvezo novinarjev. 
Kot rezultat te akcije  D ru
štva novinarjev S lovenije 
sta obe organizaciji avstrijs
kemu zveznemu kanclerju 
Schuesslu posredovali pro
testni pism i v podporo Ra
diu dva, še piše v om enje

nem sporočilu za javnost.
Novinarska sekcija Sin

dikata tiska, novinarstva in 
papirja je  v pismu Schuess
lu zapisala, da lahko delav
ci manjšinskega radia za 
slovensko skupnost Radio 
dva od začetka leta samo 
zahvalju joč svoji požrtvo
valnosti in pokončnosti ust
varja jo program, saj za svo
je delo ne prejem ajo denar
ja.

Da ne bi prišlo do še 
večje eskalacije primera, je 
omenjena sekcija na zvez
nega kanclerja naslovila  
prošnjo, naj znova razmisli 
o od loč itv i zvezne vlade, 
da si ne bo več prizadevala 
za nadaljevanje oddajanja 
manjšinskega radia. To bi 
b il namreč pomemben ma
njšinski in po litično-m ed ij- 
ski signal, saj je  Radio dva 
v preteklih tednih podprlo  
kar 8600 ljud i, ki so se zav
zeli za celodnevno oddaja
nje omenjenega radija, me
n ijo  na om enjeni sekciji.

Društvo novinarjev Slo
venije  je tudi samo pozvalo 
avstrijsko vlado izpo ln i svo
je obveznosti do manjšin 
na medijskem področju.

SLOVENIJA JE POTEGNILA Z Z D A
Zunanji m inister D im itr ij Rupel je v Bruslju od ločno 

zavrnil očitke, da je b il pristop k izjavi V iln iuške skupine 
kandidatk za članstvo v zvezi N ATO  (V10) o podpori ZD A 
glede Iraka solistična akcija, za katero ni imel ustreznih 
pooblastil. „G re  za izjavo zunanjih  m inistrov in ti so za 
dajanje iz jav pooblaščeni s tem, da so m in is tri," je dejal 
Rupel. „K a r zadeva dogovarjanje v S loveniji, pa gre očitno 
za nesporazum - dogovarjal in pogovarjal sem se z vsemi, 
s katerim i se ponavadi pogovarjam o takih rečeh, to je  s 
predsednikom vlade in predsednikom države, in strin ja li 
smo se, kaj storiti. To govorim  z vso odgovornostjo," je 
tudi povedal minister. Po poročanju dnevnika D elo naj bi 
b il pristop Slovenije k izjavi V10 solistična akcija ministra 
Rupla. Ameriški veleposlanik v S loveniji Johnny Young pa 
je v iz javi za Radio Slovenija zavrnil izhodišče, da je  bila 
izjava podpisana po nareku ameriške vlade.

Predsednik SDS Janez Janša od vlade pričakuje, da se 
bo jasno opredelila do izjave V iln iuške skupine o iraški 
kriz i, o kateri se je v javnosti po jav ilo  ve liko  dvomov. V 
SDS sicer izjavo k ljub  nekaterim zadržkom podpira jo. „Č e  
bi Slovenija tukaj manjkala kot edina od sedmih kandidatk 
za NATO, bi b il to  zelo resen problem  pri našem vstopanju 
v NATO, če ne drugje, v ameriškem senatu," je dejal Janša. 
Podpisniki izjave z naslovom „P rek lič ite  podpis", ki je 
nastala kot odziv na izjavo V iln iuške skupine pa zahtevajo, 
da slovenska vlada prekliče svojo podporo izjavi.

PRISTOPNA P O G O D B A  K EU
Slovenska vlada je  prižgala zeleno luč za podpis 

pristopne pogodbe z EU 16. aprila letos v Atenah. Na 
končno besedilo dokumenta, ki ga je  od EU prejela v 
ponedeljek, vlada namreč ni imela vsebinskih pripom b in 
je tako slovensko d iplom atsko m isijo  pri EU pooblastila, 
naj grško predsedstvo un ije  obvesti, da se Slovenija s 
pogodbo strinja. Sicer ob upoštevanju, da bo besedilo še 
predmet pravopisnih in redakcijskih popravkov. Zeleno luč 
je  slovenska vlada prižgala na podlagi angleške verzije  
dokumenta, prevodi v vse ostale jezike, vk ljučno  s slovens
kim, pa bodo po pričakovanjih p ripravljen i v prihodn jih  
tednih ozirom a do konca marca.

U ŠEN IČ N IK O V  SIMPOZIJ
V ve lik i dvorani Slovenske akademije znanosti in 

umetnosti (SAZU) se je pričel dvodnevni s im pozij, ki sta ga 
ob petdeseti ob le tn ic i smrti Aleša Ušeničnika, enega 
najuglednejših teoretikov svojega časa, p rip rav ili SAZU in 
teološka fakulteta v L jubljan i. Profesura na teološki fakulteti 
v L jubljani, položaj rektorja slovenske državne univerze v 
Ljubljani ter sodelovanje pri ustanovitvi SAZU predstavlja
jo  le del aktivnosti, s katerim i je Ušeničnik pom em bno 
posegel v verski, socialni in ku lturn i prostor na začetku 20. 
stoletja. V pozdravni besedi so njegov biografski okvir 
začrtali slavnostni govorn ik i - predsednik SAZU Boštjan 
Žekš, rektor Univerze v L jubljani Jože M encinger ter 
ljub ljanski nadškof in m etropolit Franc Rode.

PREDAJA HAAŠKEMU SO DIŠČU
Senat vrhovnega sodišča Republike S lovenije je na 

podlagi zahteve haaškega Mednarodnega sodišča za vojne 
z ločine na obm očju nekdanje Jugoslavije kosovskega A l
banca Fatmirja Limaja, obtoženega vo jn ih  z ločinov, sklenil 
predati haaškemu sodišču. Pravosodni m inister Ivan Bizjak 
pa je že podpisal sklep o predaji kosovskega Albanca 
Fatmirja Limaja, ko je že v sredo vrhovno sodišče Republi
ke Slovenije dovo lilo  predajo haaškemu sodišču. M inister 
Bizjak sicer ocenjuje, da bo do predaje prišlo v p r im e r 
nem času".

BO KAJ ZALEGLO?
Ljubljanska županja Danica Simšič se je v sredo v 

prostorih Mestne občine Ljubljana (MOL) prvič uradno 
sestala z ljub ljanskim  nadškofom in m etropolitom  Francem 
Rodetom. Sogovornika sta razpravljala predvsem o nekate
rih odprtih  vprašanjih med mestom in nadškofijo (med 
drugim  je to izklesan prst, ki žuga škofu Rožmanu, ki ga 
županja spet skuša postaviti) ter se zavzela za nadaljevanje 
dialoga v duhu medsebojnega spoštovanja in konstruktiv
nega sodelovanja. Simšičeva je  izrazila pripravljenost M O L 
na sodelovanje pri obnovi ljubljanske stolnice, ki bo leta 
2007 obhajala tristoto ob le tn ico  posvetitve.

PUSTNA POVORKA NA PTUJU
Na Ptuju so v nedeljo p rip rav ili že 43. tradic ionalno 

pustno povorko, ki predstavlja vrhunec enajstdnevnega 
karnevala na Ptuju. Na njej je letos sodelovalo čez 2100 
maškar. V dobre tri ure tra ja joči p rired itv i, ki si jo  je po 
ocenah prired ite ljev ogledalo kakih 40.000 ljud i, je nasto
p ilo  74 različn ih  skupin pustnih šem. 28 je b ilo  etnograf
skih, med katerim i so b ile  tudi 4 skupine mask iz tujine, 
posebna pustna kom isija pa je razglasila najboljše tri 
skupine mask, ki so prejele bogate nagrade. V Cerknici pa 
so prip ravili že trad ic iona lno povorko pustnega karnevala 
z naslovom Mesto pravljic , v kateri je  sodelovalo nekaj 
manj kot 1000 ljud i, nastop 38 pustnih skupin pa si je 
ogledalo kakih 12.000 obiskovalcev.
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NOVICE IZ  SLOVENIJE SLOVENIJA MOJA DEŽELA ESLOVENIA„ M l TIERRA
A ID S-S ID A  V SLOVENIJI

Po podatkih Inštituta za varovanje zdravja RS (IVZ) v 
S loveniji ž iv i najmanj 125 okuženih s HIV, med n jim i 26 
že obo le lih  za aidsem. V lanskem letu sta bila IVZ 
prijavljena dva nova primera aidsa ter 21 na novo odkritih  
prim erov okužbe z virusom HIV, kjer pa se obolenje aids 
še ni razvilo. Zaradi aidsa so um rli tr ije  bo ln ik i. O kužba s 
H IV je b ila  v letu 2002 ugotovljena pri 14 moških, šestih 
ženskah ter eni deklic i, ki se je okužila  od matere.

JUDJE V SLOVENIJI
Člani Judovske skupnosti S lovenije so se zbrali na slo

vesnosti, na kateri so med drugim  obelež ili sprejem Sefer 
(zvitka) Tore, zbirke petih M ojzesovih knjig. Zbrali so se 
tudi k inavguraciji prvega rabina v S loveniji po drugi sve
tovni vo jn i A riela Haddada in posvetitvi prve sinagoge v 
S loveniji po drugi svetovni vo jn i. Na slovesnosti so pode lili 
tudi prve oštevilčene izvode Pripovedi o odhodu iz Egipta, 
ki so jih  prejeli razni državni funkcionarji ter predstavniki 
verstev, med n jim i ljub ljanski nadškof Franc Rode.

REKORD Z B A LO N O M
Slovenija ima nov višinski državni rekord v letenju s 

toplozračnim  balonom . Avi Šorn se je na relaciji med 
Sevnico in Kočevjem povzpel na višino 9.000 metrov in za 
1.000 metrov popravil lastno znamko, ki sta jo  novem 
bra lani z bistveno manjšim balonom  dosegla z a lp in i
stom V ik ijem  Grošljem. Sprva je Šorn načrtoval, da se 
bo povzpel na višino desetih kilom etrov, vendar se je 
od loč il za spust, ker mu je grozilo , da ga veter odnese na 
Hrvaško.

Prva svetovna vojska

PO SVE
ŽRTEV - ALI RABELJ?

Avstrija, po moskovski 
deklaraciji iz leta 1943 si
cer „p rva  žrtev nacizm a", 
je  med drugo svetovno vo j
no sodelovala pri ropanju 
Judov, po letu 1945 pa o v i
rala izp la č ilo  odškodnin 
oropanim  Judom, razkriva 
na Dunaju ob jav ljeno po
roč ilo  skupine 160 zgodo
vinarjev in znanstvenikov. 
„ln teresi države in posam
eznikov so b ili enaki. Poleg 
antisem itizma in rasizma so 
jih  vod ile  tudi želje po last
nem bogatenju in ekonom 
ski interesi, prevzem po 
oblasti in iz loč itev gospo
darske konkurence," piše v 
poročilu . Avstrija se je tako 
prvič soočila s svojo vojno 
odgovornostjo.

BO UNIČENJE RAKET
ZA U STA VILO  ZDA?
Bagdad je končno le od

govoril na zahtevo vodje 
Komisije ZN za nadzor, ve
rifikac ijo  in inšpekcije (UN- 
MOVIC) Hansa Blixa in na
čelno p rivo lil v uničenje 
spornih raket al-samud 2, ki

po ugotovitvah inšpektorjev 
ZN presegajo dovoljeni do
seg 150 kilometrov, kar je 
do loč il VS ZN po koncu za
livske vojne 1991. V pismu, 
ki ga je po četrtkovi seji 
Varnostnega sveta ZN pre
jel BIix, je Bagdad sicer 
opozoril, da je ukaz o uni
čenju vseh spornih raket 
nepravičen in da ne upo
števa vseh znanstvenih in 
tehničnih dejstev glede ra
ket al-samud 2. Na najno
vejšo potezo Bagdada sta se 
pozitivno odzvali tako Fran
c ija  kot Nemčija, ZD A  pa 
so jo  označile za prevaro in 
vztrajale pri „p o p o ln i"  raz
o rož itv i režima iraškega 
predsednika Sadama Huse
ina. Iraško vprašanje je  raz
d vo jilo  tako Evropsko zve
zo, Varnostni svet ZN kot 
Arabsko ligo, kjer tudi v pe
tek niso dosegli skupnega 
stališča. ZD A pa k ljub  vsem 
d ip lom atskim  prizadevan
jem za m irno razorožitev 
Iraka ter številnim  m irovnim  
protestom kop ič ijo  svoje si
le na obm očju Perzijskega 
zaliva.

SLOVENCI
SP V JU DU

Slovenska judoistke so se na svetovnem pokalu v 
avstrijskem Leondingu dobro odrezale. Najboljša je  bila 
Lucija Polavder, ki je  v  kategoriji nad 78 kilogram ov 
zmagala, potem ko je  po vrsti premagala Kanadčanko, 
Korejko, v fina lu pa še Kubanko luis Duenas. Petra Nareks 
pa v kategoriji do 52 kg po zmagi v Moskvi še drugič v 
sezoni stala na najvišji stopnički. Celjanka je po vrsti 
premagala N izozem ko W angurpovo, Kubanko Savonovo, 
Rusinjo Davidčenkovo, Francozinjo Larizojevo in Portugal
ko Ramosovo.

JE T O  ŠE N O VIC A?
Slovenska atletin ja Jolanda Čeplak je  na mednarodnem 

dvoranskem atletskem m itingu v Birm ingham u, kjer bo čez 
mesec dni svetovno dvoransko prvenstvo, s časom 2:38,02 
in novim  državnim  rekordom zmagala v teku na 1.000 
metrov. Druga Slovenka v tem teku Brigita Langerholc je 
b ila  tretja. - A Jolanda je zmagala tudi na mednarodnem 
atletskem dvoranskem m itingu v Karlsruheju v N em čiji: na 
800 metrov je  tekla 1:59,97 in zmagala pred Kanadčanko 
D iane Cummins, Brigita Langerholc pa je b ila  četrta 
(2:03,54).

V nekaj desetletjih sa
mostojne notranje po litike  
slovenskih dežel je  p ripo
moglo, da so Slovenci če
da lje  težje prenašali 
nemško nadmoč v Avstriji. 
Zato so se več ali manj 
naslanjali na druge Južne 
Slovane v m onarh iji (Hrva
te in del Srbov). •

Tedaj je  nepričakovano 
izbruhnila  1. svetovna vo j
na, ki je  prinesla preobrat.

Ko je  avstrijski prestolo
naslednik Franc Ferdinand 
z ženo obiskal vojaške vaje 
v pred kratk im  zasedeni 
Bosni v Sarajevu, so Srbi iz 
kraljevine to obču tili kot iz
zivanje in je terorist G avrilo 
P rincip prestolonaslednika 
in ženo ustrelil. Avstrija je 
to  izrabila, da je lahko na
va lila  na malo Srbijo. Zah
tevala je  od nje take pogo
je, ki jih  ni mogla zadovol
jit i,  zato jo  je napadla z vso 
silo. Seveda je  Rusija napo
vedala vo jno  Avstriji, Prusi
ja je  potegnila z Avstrijo, 
isto Italija, z Rusijo pa Ang
lija  in Francija.

V začetku je Avstrija 
kmalu premagala srbsko 
vojsko, ki se je  morala s 
kraljem Petrom I. um akniti 
na Jadran. Prava vojska se 
je vnela s Francijo in Rusi
jo . Tam so Prusi vkorakali v 
Francijo in prepelja li Len
ina v Rusijo. Ker je  v tej 
drugi uspela komunistična

revolucija, je  b il kmalu z 
njo sklenjen mir.

V naših krajih pa je b ilo  
drugače. Kmalu je  Antanta 
(to je  Francija in Anglija) 
hotela dobiti na svojo stran 
k ra ljev ino Ita lijo  in ji je 
ponud ila  kot p lač ilo  del 
slovenskega ozem lja. Italija 
je  pre lom ila zvezo z Avstri
jo . Tedaj se je sprožila fron
ta, ki doslej ni potekala po 
naših krajih, in se utrdila po 
kraški planoti na meji, okoli 
Kobarida, Tolm ina itd. Po 
nekaterih praskah se je  us
talila in se skoraj ni pre
m aknila do konca vojske. 
Srditi bo ji so potekali po 
višavah, ubitih  je  b ilo  sko
raj m ilijo n  vojakov na obeh 
straneh, med n jim i ve liko 
Slovencev. Slovenski kme
tje  so se m orali preseliti v 
notranjost Kranjske, v naših 
krajih je  b ilo  pov-zročene 
ve liko  škode.

Končno so A vstrijc i pre
b ili fronto in so se Ita lijani 
m orali um akniti do reke Pi
ave, tam se ustavili in 
p riče li kontraofenzivo, ki je 
A vstrijce  po tisn ila  precej 
nazaj. Ker pa so medtem 
zmagali A lia ti na severu, se 
je vojska končala s popo l
nim porazom za Avstrijce. 
Posebno pa še, ker so v 
vojsko vstopile še Združene 
države Amerike. Vojaške
mu porazu je sledil razpad 
Avstro-Ogrske.

PISALI SMO P
OB 70-LETNIC I NAŠEGA ŠKOFA

Škof dr. Gregorij Rožman je prihod sovražnika v idel, ga 
oznanil, s preroško vednostjo slikal, in nanj pripravlja l svoj 
narod. Zato so od lo č ili in razglasili, da ga bodo na grmadi 
sežgali.

Le Bog sam ve, ali bo sedemdesetletni naš škof doživel 
cvetočo pom lad dom ovine v svobodi. Njegovega jub ile ja  v 
njegovi lastni škofiji še om eniti ne bodo smeli. Veruje in 
zaupa, da bo vse to prestal, vztrajal in v Bogu zmagal.

dr. Miha Krek

IZLET SFZ
v nedeljo, 2. marca se je k ljub  slabemu vremenu vršil. 

O ko li 20 fantov se je zjutra j zbralo v San Fernando, kjer so 
im eli sveto mašo, nato pa so se odpe lja li na o tok Hiavvat- 
ho, ter p reb ili popoldan v plavanju, čo lnarjenju in igranju 
odbojke. Zvečer so se veseli v rn ili domov.

DOSEDANJI APOSTOLSKI N UN CIJ
v Argentin i msgr. Jose Fieta odhaja na novo službeno 

mesto v Rim. V sredo je  sprejel župnika Antona Oreharja, 
ki se je  prišel poslovit od njega v imenu slovenskih 
duhovnikov in vernikov v Argentin i. Msr. Fieta je  b il vesel 
te pozornosti in je  podeli Slovencem svoj blagoslov. Izrazil 
je  željo, da bi se ga slovenski duhovnik i in verniki 
spom inja li v m o litv i, kakor se bo n jih  on spom injal na 
novem službenem mestu.

Na slovenskem zem ljišču v Lanusu prodam lot 21, 
manzana C v izmeri 439 kv. m. Javiti se na telefon 33- 
8090

Svobodna Slovenija št.10; 5. marca 1953

Volver a Austria
Despues de la retirada del e jercito  frances vo lv io  a 

tom ar las riendas el poder austriaco. Rapidamente todo 
vo lv io  a la norm alidad de la preguerra. Se derogaron las 
leyes francesas y fueron restablecidas las austrfacas. Pero 
no todo volver a ser como- era antes.

Como primera medida Austria conservo el Reino de 
lliria , que comprendfa el te rrito rio  esloveno sin Estiria mas 
Croacia. El emperador recibio.el titu lo  de Rey de lliria  y en 
su escudo se agrego la imagen de un velero, figura que 
aparecfa en las monedas ilirias. Pero el reino no tuvo vida 
propia y se esfumo en varias decadas hasta desaparecer.

Quedaron en pie varias reformas: fueron elim inados los 
gremios, la m in ifund izacion, se abo lio  e1 juzgado patrim o
nial. Se perdieron algunos avances (en el ,piano educacio- 
nal y eclesiastico), y se lograron otros, com o por ejemplo, 
la adm inistracion estatal y los juzgados. La adm inistracion 
no quedo totalm ente en manos del estado. Tampoco se les 
devo lv io  el poder adm inistrativo a los senores feudales.

El te rrito rio  esloveno fue d is tribu ido en varias goberna- 
ciones: en Primorska las de Trst y de Gorica, en estiria la 
de Gradec y en Kranjska la de Ljubljana. Estaban subdivi- 
didas en departamentos y estos en m unicipalidades. Todos 
los magistrados eran empleados del gobierno y recibfan su 
paga. Los intendentes eran simples colaboradores del 
estado. Por esta razon no gozaban de la simpatfa de la 
gente.

Los impuestos fueron recalculados segun el catastro de 
Francisco. Todo el te rrito rio  fue m edido y revaluado. Se 
establecio el p rinc ip io  de la igualdad impositiva. El senor 
y el campesino pagaban un impuesto igual- a igualdad de 
superficie y de rendim iento. Estos mapas catastrales con- 
servaron su vigencia hasta nuestros tiempos.

Habfa pocas profesiones autonomas. En Ljubljana esta- 
ba establecido que podia haber solamente 14 abogados. A 
France Prešeren (el m axim o poeta) le negaron el puesto de 
abogado en cinco  oportunidades. Despues de varios anos 
consiguio un lugar, pero en Kranj.

OSEBNE
Umrla sta: v Castelarju Andrej Kovačič (53) in v San 

Justu Nikolaj Jančič (50).
Naj počivata v miru!

Nova diplomantka: Decembra lanskega leta je  do
končala študije na Instituta Hernandarias Alenka Možina 
Ramfrez in prejela naslov Profesora de Ciencias Sociales. 

Čestitamo in želimo obilo uspehov!

Slovenec iz Argentine
Nad. z  2. str.

prijatelje, dosedanji način 
živ ljen ja  in navade ni pre
prosto. Za preselitev v Slo
ven ijo  je  b ilo  treba urediti 
ve liko  stvari. A im eli smo 
srečo, ali bo lje  rečeno, Bog 
nam je  ve liko  pomagal. 
Stvari so se tako dobro izte
kle, da ni mogoče, da bi 
b ilo  vse naključno. D ob ili 
smo stanovanje v S loveniji; 
po Božji previdnosti smo 
lahko to uredili po elek
tronski pošti iz Argentine. 
B ili smo v stiku z Rafaelovo 
družbo. Pisali smo jim , da 
se bom o preselili v S loveni
jo , in da bi potrebovali sta
novanje. Tri tedne prej, 
preden smo prišli, so nam 
odgovorili, da ima sloven
ska Karitas stanovanje, ki 
nam ga je  p riprav ljena 
posoditi za eno leto, in si
cer v Domžalah. Prijatelji

in sorodniki so to stanovan
je v celoti oprem ili, tako da 
smo se lahko ob prihodu 
vse lili. V  S loveniji smo 
spoznal dobre ljud i, ki so 
nam pomagali, da smo h i
tro uredili vse dokumente, 
zdravstveno zavarovanje, 
overovili spričevala, dob ili 
otroški dodatek in socialno 
pom oč za brezposelne, 
dokler se nismo zaposlili. 
Sedaj si želim  čim prejšnjo 
overitev d ip lom e in stanov
anje, če se le da v Dom ža
lah, kjer so se otroci že 
navadili na oko lje  in šolo. 
Slovencem v Argentin i že
lim , da bi se tam čim prej 
uredile stvari, čeprav vem, 
da se to ne bo zgod ilo  čez 
noč.

Miran Mihelič 
Demokracija št. 5, 

30. januarja.

SVOBODNA SLOVENIJA /  ESLOVENIA LIBRE
F u n d a d o r: M IL O Š  STARE /  D ire c to r :  V a le n tin  B. D e b e lja k  /  
P ropietario: Asociacion Civil Eslovenia Unida /  Presidente: Antonio  
M izcrit /  Redaccidn y A dm in is trac ion : R A M O N  L. FALCON 4158  - 
C1407GSR BUENOS AIRES - ARGENTINA /  Telefon: (54-11 ) 4636- 
0841 /  46 3 6 -2 4 2 1  (fax) /  e -m a il: esloveniauW sinectis.com .ar /  
debeljakWnetizen.com.ar
G lavn i u redn ik : Tine Debeljak m l. /  Za D ruštvo Zedin jena S lovenija : 
Tone M ize rit /  V tej številk i so sodelovali še: Gregor Batagelj, M iriam  
Jereb Batagelj, Sloga, M atjaž Čeč. STA, Radio Ognjišče, Družina, 
Demokracija.

Naročnina Svobodne Slovenije: za A rgentino  $ 70, p ri poš iljan ju  
po pošti pa $ 95 (za člane ZS poseben popust); obm ejne  države 
A rgentine 110 USA do l.; ostale države Am erike 125 USA do l.; ostale 
države po  svetu 135 USA do l.; vse za po š ilja n je  z leta lsko pošto. Z 
navadno pošto 85 USA do l. za vse države.
Čeke: v A rgentin i na im e „Esloven ia  L ibre ", v  inozem stvu (bančne  
čeke, ne osebne) na im e „A n to n io  M ize rit".
O b liko va n je  in tisk: TALLERES GRAFICOS V ILK O  S.R.L. /  Estados 
U nidos 425  - C 7 101AAI Buenos A ires A rgentina - Tel.: 4362-7215  
- Fax: 4307-1953 - E-mail: v ilko@ ciudad.com .ar
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FRANQUEO PAGADO 
Cuenta N°7211

R. Nac. de la Propiedad 
Intelectual N° 881153

MALI O
TURIZEM 

Oddajam 2 stanovanja za 3/5 oseb v 
Villa Catedral - Bariloche. Informacije 
na Tel: (02944) 42-4978 / E-Mail: 
razingergrohar@ciudad.com.ar 
Bungali v Bariiočah. - Bungali ILIR
SKA nudijo 3-sobna stanovanja z vso 
opremo, vse leto po odlični ceni. 
Tel. 02944-441814. E-m " 
ilirska C"’bariloche.com.ar

1; *aiske karte, 
p lliT l -t ' rezerva 

hotelov,
najem avtomobilov in izleti po svetu 

H. Yrigoyen 2742 - San Justo 
Tel. 4441-1264 / 1265 

ADVOKATI 
Dr. Vital A i't ,  Odvetnik Parana 830, 
S.nadstr. - Buenos Aires. Prijave na: 
Tel./faks: 4798-5153. e-mail:
estudioasic@cpacf.org.ar 
DOBOVŠEK & asociados 
odvetniki. Zapuščinske zadeve. 
Somellera 5507, (1439)
Buenos Aires. Tel/Fax: 4602-7386. 
E-mail: jdbovsek@perseus.com.ar 
dr. Marjana Poznič - Odvetnica - 
Uradna prevajalka za slovenski jezik 
Lavalle 1290, pis. 402 - Tel. 
4382-1 148 - 15 -4088-5844-
mpoznic@sfanet.com.ar 
dr. Franc Knavs, dr. Bernard Knavs, dr. 
Veronika Knavs — odvetniki - pone
deljek, torek, petek od 16. do 20. - Tu- 
cuman 1455 - 9. nadstr. "E" - Capital - 
Tel. in faks: 4374-7991 in 4476-0320. 
dr. Lilijana Kožar, odvetnica; Av. Co- 
rrientes 1250, 5° F, Capital. Torek in 
četrtek od 16. do 19. Tel.: 4382-9216 

GOSPODARSTVO 
Zavarovanja M. in H. Loboda — 
Azcuenaga 77 - B1704FOA
Ramos Mejfa - Bs. As. - Tel./Fax: 
4656-3653

Naročilnica 
za Svobodno Slovenijo

Podpisani se naročam na tednik Svobodna Slovenija. 
Ž e lim  ga pre jem ati
□  po pošti (točno  napiš i naslov)
□  po raznašalcu (naved i k ra j in  skup ino)

Ime i r  o lim ek: ....................................................................

t m'ca i

Kraj: .................................................. Poštna št.

P rov inca :.........................................  Tel.: .........

D ržava: .................................................................

Podpis

N a ro č iln ico  spo ln ite  in poš ljite  jo :  p o  raznašalcu  
vašega okra ja, p o  faksu na te l.: +54 -11-4636-2421 , 
p o  e lektronski p o š ti es loveniau@ sinectis.com .ar

Veleposlaništvo Republike 
Slovenije v Buenos Airesu

sporoča, da sta dve možnosti za sodelovanje pri 
referendumu za vstop v EU in NATO.

1. Kdor želi glasovati po pošti, mora takoj to 
naznaniti V o liln i kom isiji v L jubljani z listom, ki ga je 
prejel po pošti. Na dan vo litev mora overovti svoj 
podpis po funkcionarjih , ki bodo delali v našib 
krajevnih D om ovih. Tem lahko potem tudi pusti svojo 
kuverto z glasovnico, ki jo  bodo ti iz roč ili na 
veleposlaništvo in bodo takoj všteti. Lahko pa tudi 
sam pošlje V o liln i kom isiji v L jubljani.

2. Osebno glasuje na veleposlaništvu Republike 
Slovenije, kjer mora izkazati svojo istovetnost z 
argentinskim dokum entom  ali slovenskim potnim  lis
tom.

U rn ik i bodo še ob javljen i.
(Glej prejšnje številke Svobodne Slovenije)

OBVESTILA
SOBOTA 8. marca:
Sprejemni izpiti v Srednješolskem tečaju RMB ob 9. uri

v Slovenski hiši.
NEDELJA, 9. marca:
Mladinska maša in srečanje, ob 10. uri na pristavi 

očetov lazaristov v Glevv.
Družabno kosilo Društva slovenskih upokojencev ob 

13. uri v Našem domu v San Justo.
PETEK, 14. marca:
Koncert narodnih pesmi. Izvaja moški zbor. Na Pristavi 

v Castelarju ob 21. uri.
Začetek pevskih vaj Mešanega pevskega zbora San 

Justo ob 20.30 v San Justu.
SOBOTA 15. marca:
Začetek pouka v Slovenskih osnovnošolskih tečajih.
Začetek pouka v tečaju ABC po slovensko ob 9.30 v 

Slovenski hiši.
V Srednješolskem tečaju RMB ob 15. uri popravni in 

dopo ln iln i izp iti; ob 17.30 vpisovanje; ob 18.30 začetna 
sv. maša.

NEDELJA, 16. marca:
Otvoritvena prireditev slovenskih osnovnih šol v Slo

venski hiši. O b 16. uri maša. O b 17. igra M ogočni prstan.
NEDELJA, 23. marca:
Letno kosilo sanjuške Zveze mater in žena, v Našem 

domu ob 13. uri.
Tradicionalna pristavska tombola, popoldan na Pristavi 

v Castelarju.

PLESNI REKORD
Na Gospodarskem raz

stavišču so razglasili Gui- 
nessov rekord v plesanju 
četvorke; 24. maja lani je 
namreč v okviru prireditve 
Maturantska parada 2002 
p rib ližno  8512 slovenskih 
maturantov v desetih mes
tih po Sloveniji natančno 
opo ldne hkrati zaplesalo 
četvorko. Guinesssova kn ji
ga rekordov je priznala re
kordno plesanje četvorke v 
devetih slovenskih mestih s 
skupno 7502 plesalkami in 
plesalci, ni pa upoštevala 
plesanja celjskih maturan
tov.

DARUJTE 
V TISKOVNI 

SKLAD!

Radi poslušate slovenske narodne pesmi?
Še raje v izvedbi moškega zbora?

Pridite v petek, 14. marca, ob 21. uri na Pristavo, kjer vas bo moški zbor 
povedel v čase vasovanja in razveselil s pesmimi o vinski kap ljic i!

Prostovoljni prispevki Prisrčno vabi odbor Slovenske Pristave

TRADICIONALNA PRISTAVSKA

TOMBOLA
bo v nedeljo, 23. marca 2003

Lepo vas vabim o!

Začetek slovenskih osnovnih šol
bo v nedeljo, 16. marca, ob 16. uri v Slovenski hiši.

ob. 16. uri: sv. maša za pokojne katehete 
ob 17. uri: v dvorani škofa Rožmana igra

Mogočni prstan
Frana Milčinskega

v izvedbi Balantičeve šole 
režija: Nevenka Godec Zupanc, scena: Tone Oblak

Vstopnina za odrasle $ 3.-, za otroke $ 1,-
Vsi prav lepo vabljeni!

Živahen teden pred referedumom
S prib liževanjem  refe

renduma o vstopu Slovenije 
v zvezo NATO, ki bo sku
paj z referendumom o vsto
pu v EU čez tri tedne (23. 
marca), se v državi stopnju
je tudi predreferendumska 
kampanja. Sodeč po napo
vedih bo teden, ki se je 
pravkar začel, na tem po
dročju zelo živahen, saj so 
številne aktivnosti napove
dali tako zagovorniki kot 
nasprotniki vstopa v zavez
ništvo.

Tako bo v torek v Kopru 
okrogla miza z naslovom 
Slovenija v m ednarodnih 
povezavah, ki jo  pripravlja 
Liberalna akadem ija. Na 
njej bodo med drugim  so
delovali dr. Bojko Bučar, 
Gregor G olob ič, Lranco Juri 
in dr. V lado M ihe ljak. V 
Cankarjevem domu pa bo v 
torek forum  z naslovom 
NATO, varnost in trajnostni 
razvoj, ki ga pripravljata 
Slovenski E-forum (SEF) in 
Umanotera v sodelovanju s 
Centrom za nevladne orga
n izac ije  S lovenije. Med 
udeleženci bodo predsed-

VALUTNI TEČAJ 
V SLOVENIJI 
4 . marca 2003

1 EURO 231,64SIT  

1 U$S dolar 214,62SIT

ZA SMEH
-Kaj m i svetuješ, da na- 

edim  za m ir na svetu? - 
/praša ob novem letu m ož  
.vojo ženo.

-Bolj tiho  zapira j vrata.

-Koliko ste stari, gospa?
-Enaintrideset.
-O d kda j?

-A li si zakonski a li neza

konski o trok C
-Oboje.
-Kako je  to m ogoče?
-Oče je  poročen, mama 

pa ne.

- V svojem stanovanju  
ne b i hote l im eti teh slik!

- laz tud i ne. Zato jih  
prodajam.

Slovenski osnovnošolski tečaji 
Začetek pouka

Sobota 15. marca:
Balantičeva šola ob 8.15 uri 
Baragova šola ob 7.45 uri 
Jurčičeva šola ob 8.15 uri 
Rožmanova šola ob 8.15 uri 
Slomškova šola ob 8.00 uri
V Slovenski hiši tečaj ABC po slovensko ob 9.30 uri.

Sobota, 22. marca:
Prešernova šola ob 8.30 uri

Aljaževa šola v Bariiočah in CirilMetodova v Mendozi 
po dogovoru.

nik SEF Andrej Klemenc, 
predsednik združenja A t
lantski svet S lovenije dr. 
Anton Bebler in predsedni
ca GLOBE Slovenija Silva 
Črnugelj.

Udeleženci foruma bo
do skušali odgovoriti na 
vprašanja o tem, kako 
N ATO  defin ira pomen var
nosti v sodobnem svetu, ali 
si kot organizacija zastavlja 
vprašanja o tra jnostnem  
razvoju, v kolikšni meri so 
v delovanje N ATO  vključe
ni nevojaški v id ik i varnosti, 
ki se nanašajo na globalna 
okoljska tveganja, ali raz li
ke v energetskih doktrinah 
EU in ZD A  vp liva jo  na raz
lično  strateško razumevanje 
koncepta varnosti ter kak
šna je nevarnost, da posta
ne N ATO  pospeševalec 
g loba lizac ije  netrajnostne- 
ga potrošništva in orodje v 
rokah interesnih skupin, ki 
za svoje preživetje potrebu
je jo  varen dostop do zad
n jih  zalog poceni nafte. 
Vprašali se bodo tudi, kako 
k varnosti S lovenije prispe
vajo okoljske, energetske in 
prometne po litike  in kakšen 
koncept varnosti predpos
tavlja vsaka od njih.

Pestro dogajanje se obe
ta v sredo, ko so kar na treh 
koncih države napovedani 
dogodki, povezani z vpra
šanjem vključevanja Slove
nije  v NATO. V L jubljani 
bo o izkušnjah Portugalske 
kot č lanice N ATO  in njenih 
pogledih na sodobne var- 
nostno-po litične  izzive, s 
katerim i se sooča zavez
ništvo, predaval portugalski 
zunan ji m in ister A n ton io  
Martins da Cruz. Aktivn i 
bodo tudi študenti; v M ari
boru študentska organizaci
ja tamkajšnje univerze p ri
pravlja  okrog lo  m izo  o 
vk ljučevan ju  S lovenije  v 
EU in NATO, v Kranju pa 
bodo v organizaciji Kluba 
študentov Kranj na okrogli 
m izi skušali odgovoriti na 
vprašanje NATO: Za/Proti? 
Med udeleženci so napove
dali predsednika odbora

DZ za zunanjo po litiko  Jel
ka Kacina, državnega se
kretarja na obram bnem m i
nistrstvu dr. M ilana Jazbe
ca, Gorazda Kovačiča z 
M irovnega inštituta ter vod
jo  centra za sodobne p o lit i
ke pri M irovnem  inštitutu in 
predavatelja na FDV dr. 
Tončija Kuzmaniča.

V četrtek, 6. marca, pa 
pripravlja  Urad vlade za in
form iranje v Cankarjevem 
domu javno razpravo z na
slovom Slovenija in NATO, 
v kateri bodo kot govorci 
nastopili veleposlanika 
Madžarske in Belgije pri 
zvezi NATO, Janos Herman 
in D om in ique  Struye de 
Swielande, ter predsednik 
odbora za zunanjo po litiko  
v nemškem bundestagu 
Volker Ruehe. Slednji bo 
imel nato v petek še preda
vanje v odboru DZ za zu
nanjo po litiko . Poleg om en
jen ih  visokih gostov iz tu ji
ne, ki bodo Slovencem 
skušali predstaviti prednosti 
vstopa v NATO, bo predvi
dom a v ponedeljek, 10. 
marca, na obisku tudi gene
ra ln i sekretar zavezništva 
George Robertson.

Vlada je v začetku fe
bruarja začela predreferen- 
dumsko kampanjo, v kateri 
skuša javnost, ki je  po raz
iskavah javnega mnenja 
vstopu v severnoatlantsko 
zavezništvo precej manj 
naklonjena kot vstopu v 
Evropsko unijo , prepričati o 
koristnosti članstva v zvezi 
NATO.

"Tem elj kam panje je  
široka javna razprava," je 
za STA ob tem povedal d i
rektor vladnega urada za 
inform iran je  Gregor Krajc. 
V lada je pred tem zagotovi
la dodatna sredstva za pro
gram obveščanja javnosti o 
slovenskem vključevanju v 
NATO in EU. Za kampanjo 
naj bi skupaj nam enili 128 
m ilijo n o v  tolarjev, od tega 
jih  bo p rib ližno  60 odstot
kov namenjenih za kam
panjo za NATO, 40 pa za 
EU.


